

临床和影像特征联合评分在细支气管肺泡癌诊断中的作用评估

徐健¹, 刘春芳¹, 庚俐丽¹, 江玲¹, 戴冰冰¹, 连世东², 刘梅³

1.116033辽宁大连, 大连市中心医院呼吸科, 2.影像科, 3.病案管理科

Combined Score Assessment of Clinical and Imaging Features in Diagnosis of Bronchioloalveolar Carcinoma

Xu Jian¹, Liu Chunfang¹, Geng Lili¹, Jiang Ling¹, Dai Bingbing¹, Lian Shidong², Liu Mei³

1. Department of Respiratory, Dalian Municipal Central Hospital, Dalian 116033, China, 2. Department of Radiological, 3. Department of Medical record library

- 摘要
- 参考文献
- 相关文章

全文: [PDF \(1985 KB\)](#) [HTML \(1 KB\)](#) 输出: [BibTeX](#) | [EndNote \(RIS\)](#) [背景资料](#)

摘要

目的

找出能够有效评估细支气管肺泡癌(BAC)的方法来帮助临床及时诊断、减少误诊。方法 收集经病理证实的132例BAC与30例肺炎对照, 统计各种临床和CT影像特征的病例在两组检出的差异, 找出两组存在显著性差异的特征作为指标来评估BAC。结果 无呼吸系统症状、无呼吸系统体征、干咳、咳白色黏液痰, 磨玻璃密度增高影(GGO)中既有实性成分又含气密度、边缘不规则的实性结节或肿块, 伴有支气管含气征的肺实变、肺实变与肺结节混合存在等特征在BAC组的检出率较肺炎组明显增高, 两组差异有统计学意义, 选择这些特征作为提示BAC的指标, 而发热、咳黄痰、肺听诊闻及湿罗音、全血白细胞数升高、密度均匀的GGO、边缘规则的实性结节或肿块、无支气管含气征的肺实变等特征在肺炎组的检出率较BAC组明显增高, 两组差异有统计学意义($P<0.05$), 选择这些特征作为提示肺炎的指标, 每个指标赋值为1或-1分, 计算两组分数的总和作为评分来评估BAC, 该评估方法的ROC曲线下面积为0.980 ($P=0.000$), 即使用该方法评估BAC差异有统计学意义。如果选择0.5分作为诊断BAC和肺炎的界值, 其灵敏度为90.9%, 特异度为93.3%。结论 BAC具有一些与肺炎不同的临床和影像特征。使用联合评分评估BAC不需要另外的检查设备和花费, 是一种简便、易行而且有效的评估方法。

关键词: 细支气管肺泡癌 临床表现 磨玻璃密度增高影(GGO) 肺实变 ROC曲线

Abstract:

Objective

The purpose of this study is to find out the effective way to define bronchioloalveolar carcinoma and decrease the incorrect diagnosis. Methods The clinical and radiological features were analyzed retrospectively in 132 cases of the proven BAC and 30 cases with pneumonia. The different clinical and radiologic features between BAC and pneumonia were evaluated through the score forms. Results The following features were significant in BAC group, including no symptom or physical sign in respiratory system, dry cough, cough with white mucous sputum, ground-glass opacity(GGO) with partly solid and radiolucencies, solid nodules or masses with irregular margin, consolidation with air-filled bronchi, the consolidation with nodules. The following features were significant in pneumonia group, including fever, cough with purulent sputum, bubble rales in the lung auscultation, increased WBC, pure GGO, nodule or mass with regular margin, and consolidation without air-filled bronchi ($P<0.05$). If these features were selected as the index to direct BAC or the pneumonia, and 1 or -1 as the score of every feature, and computed the total score to diagnose BAC. It was a significantly effective method and the area of ROC curve was 0.980 ($P=0.000$), asymptotic 95% confidence interval was 0.959 and 1.001.

服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 徐健
- ▶ 刘春芳
- ▶ 庚俐丽
- ▶ 江玲
- ▶ 戴冰冰
- ▶ 连世东
- ▶ 刘梅

The sensitivity and specificity for diagnosing BAC were 90.9% and 93.3% respectively. Conclusion There were some different clinical and radiological features between BAC and pneumonia, and it was an easy and effective method to diagnose BAC by combining these features.

Key words:

Key words: [Bronchioloalveolar carcinoma'\)"](#) href="#">
[Bronchioloalveolar carcinoma](#) [Clinical feature](#) [Ground-glass opacity \(GGO\)](#) [Consolidation](#) [curve](#)
)" href="#"> ROC
curve

收稿日期: 2011-08-15;

作者简介: 徐健 (1967-), 女, 博士, 主任医师, 主要从事肺癌的早期诊断工作

引用本文:

徐健,刘春芳,庚俐丽等. 临床和影像特征联合评分在细支气管肺泡癌诊断中的作用评估[J]. 肿瘤防治研究, 2012, 39(6): 705-709.

Xu Jian,Liu Chunfang,Geng Lili et al. Combined Score Assessment of Clinical and Imaging Features in Diagnosis of Bronchioloalveolar Carcinoma[J]. Cancer Research on Prevention and Treatment, 2012, 39(6): 705-709.

[1]

[1] PPatsios D, Roberts HC, Paul NS, et al.Pictorial review of the many faces of bronchioloalveolar cell

[2]

carcinoma [J] .Br J Radiol,2007, 80(960):1015-23.

[3]

[2] WWang XH,Ma DQ,Zhou XH.The diagnostic value and pathological basis of air space in small

[4]

peripheral lung carcinoma [J] .Zhongguo Xi Xue Ying Xiang Xue Za Zhi,2005,13(6):29-32.

[5]

[王晓华,马大庆,周新华.气腔密度影诊断周围型小肺癌的价值及其病理基础 [J] .中国医学影像学杂志,2005,13

[6]

[6] : : 29-32.]

[7]

[3] XXin Y,Ji H,Niu YJ,et al.Clinical analysis of bronchioloalvedar carcinoma and adenocarcinoma

[8]

with BAC features [J] .Zhonghua Zhong Liu Fang Zhi Za Zhi,2010,17(14):1109-12.

[9]

[忻宇,纪灏,牛艳洁,等.细支气管肺泡癌及具有 BAC 特征腺癌的临床分析 [J] .中华肿瘤防治杂志,2010, 17

[10]

[14] : 1109-12.]

[11]

[4] LLindell RM, Hartman TE, Swensen SJ,et al.Five-year lung cancer screening experience: CT

[12]

appearance, growth rate, location, and histologic features of 61 lung cancers [J] .Radiology,2007,

[13] 242

[2(2):555-62.

[14]

[5] PPark CM, Goo JM, Lee HJ, et al.Nodular ground-glass opacity at thin-section CT:histologic

[15]

correlation and evaluation of change at follow-up [J] .Radiographics,2007, 27(2):391-408.

[16]

[6] LLee SH, Park CM, Goo JM, et al.Persistent part-solid nodule in the lung represents pulmonary

[17]

adenocarcinoma [J] .J Thorac Oncol,2011, 6(3):631.

[18]

[7] LLee HY, Lee KS.Ground-glass opacity nodules:histopathology, imaging evaluation, and clinical

[19]

implications [J] .J Thorac Imaging,2011, 26(2):106-18.

[20]

[8] LLee HY, Lee KS, Han J, et al.Mucinous versus nonmucinous solitary pulmonary nodular

[21]

bronchioloalveolar carcinoma:CT and FDG PET findings and pathologic comparisons [J] .Lung

[22]

Cancer,2009, 65(2):170-5.

[23]

[9] LLuo BJ,Lv PX,Zhou XH,et al.CT Image features of 46 cases with pneumonic-lung cancers

[24]

[J] .Zhoughua Zhong Liu Za Zhi,2007,29(11):860-3. [骆宝建,吕平欣,周新华,等.46例炎症型肺癌CT影像分析

[25]

[J] .中华肿瘤杂志, 2007, 29(11): 860-3.]

[26]

[10] Travis WD,Brambilla E, Noguchi M, et al.International Association for the Study of Lung

[27]

Cancer/American Thoracic Society/European Respiratory Society:international multidisciplinary

[28]

classification of lung adenocarcinoma:executive summary [J] .Proc Am Thorac Soc,2011,8(5):381-5.

- [1] 邹亮,雷浪,石丹,汪庆余,邬黎青,冯琼,廖首生. 非黏液型细支气管肺泡癌与肺腺癌组织中VEGF-C的表达及临床意义[J]. 肿瘤防治研究, 2012, 39(4): 417-420.
- [2] 张强;张真发;岳东升;王长利. 细支气管肺泡癌中CD44v6、survivin和 β -Catenin的表达及其与预后的关系[J]. 肿瘤防治研究, 2010, 37(08): 909-913.
- [3] 余靖;邸立军;宛凤玲;勇威本;. 骨代谢生化指标和恶性肿瘤骨转移不同临床表现的关系[J]. 肿瘤防治研究, 2006, 33(5): 364-367.
- [4] 屈峰;郑金榆;肖亚军;肖传国;. 膀胱小细胞癌的临床病理特征分析[J]. 肿瘤防治研究, 2006, 33(10): 754-757.
- [5] 朱宗耀;盛崇明;李中艳;. 以腹水为首发表现的胃癌9例分析[J]. 肿瘤防治研究, 2006, 33(1): 68-68.

